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کیش  اکسپو، فرصتی برای دیده شدن

حمایت دولت از کیش اکسپو به معنای 
اطمینان بخشی به سرمایه گذاران است

علی اکبر عبدالملکی، رئیس اتــاق بازرگانی کردستان در 
گفت و گویی به تشریح ویژگی های اکسپوی کیش پرداخت 

که در ادامه می خوانید.
 

اکسپوی کیش چه اهمیتی دارد و حضور در آن را به چه 

کسانی پیشنهاد می کنید؟

اکسپوی کیش رویداد بسیار مهمی است که در آذرماه برگزار 
خواهد شد و من از بزرگوارانی که به هر دلیلی نتوانستند در 
اکسپوی تهران حاضر شوند می خواهم حتماً خودشان را 
به اکسپوی کیش برسانند که فرصت بسیار مناسبی برای 

دیده شدن است.
 

 در منطقه آزاد کیش چه تسهیلاتی برای بازدیدکنندگان وجود دارد؟

قطعاً با توجه به اینکه در منطقه آزاد کیش به نحوی برای 
اخذ ویزا از مسافران خارجی مشکلی وجود ندارد، به راحتی 
می توانند در آنجا حضور داشته باشند. هم هتل های زیادی 
برای اقامت وجود دارد و هم پروازهای بین المللی زیادی 
هست. یعنی ما محدودیت برای حضور بزرگواران در اکسپوی 

کیش نداریم.
 

 چه پیشنهادی برای بهتر برگزار شدن این رویداد دارید؟

 این نمایشگاه باید به طوری باشد که اولاً اطلاع رسانی دقیقی 
شکل بگیرد که تمامی ذی نفعان صنعت ، معدن، تجارت، 
گردشگری، خدمات و کشاورزی حضور داشته باشند و 
جمهوری اسلامی ایران را به طور کاملاً حرفه ای به جهانیان 
بشناسانند. ما در اتاق بازرگانی سعی می کنیم حمایت مادی 
و معنوی خودمان را داشته باشیم و امیدوارم در آذرماه یک 

رویداد فوق العاده را داشته باشیم.
 

 چه زمینه های همکاری میان مجموعه برگزارکننده اکسپوی 

کیش و اتاق بازرگانی وجود دارد و شما به رویداد چه کمکی 

می توانید انجام دهید؟

در حال حاضر اتاق بازرگانی ایران، در اکسپوی تهران سالن 
35 را در اختیار گرفته و در آنجا تمام اتاق های بازرگانی حضور 
دارنــد. ما می توانیم همین کار را در اکسپوی کیش انجام 
دهیم و به طور اختصاصی یک سالن در اختیار اتاق بازرگانی 
ایران قرار گیرد که در آنجا به صورت کاملاً حرفه ای غرفه آرایی 
و اتاق های بازرگانی سراسر کشور را در آنجا جانمایی می کنیم. 
استان ها هم تمام ظرفیت شان را در قالب کاتالوگ، بروشور 
یا CD در اختیار تمام بازدیدکنندگان قرار خواهند داد و ما 

این گونه نقش خودمان را ایفا خواهیم کرد.

ع فــکــری،  وحــیــد زار
ــاون اقــتــصــادی  ــ ــع ــ م
ــذاری  ــه گـ ــایـ ــرمـ و  سـ
کیش  آزاد  مــنــطــقــه 
به  به  گفت وگویی  در 
تــشــریــح ویــژگــی هــای 
ــش  ــی اکــــســــپــــوی ک

پرداخت که در ادامه می خوانید.

 اولین دوره از اکسپوی کیش را در پیش داریم، پیش بینی 

می کنید پس از برگزاری این رویداد چه تحولی در تراز تجاری 

منطقه ایجاد خواهد شد؟

تراز تجاری به معنی اختلاف صادرات از واردات و شاخصی 
است که برای ثبات ارزی کشور لحاظ می شود. اینکه بخواهیم 
همه فعالیت های داخل کشور را با تراز تجاری بسنجیم لزوماً 
کار دقیقی نیست. قاعدتاً در اکسپو سرمایه گذاری هایی 
صورت می گیرد که از لحاظ تولید کالا و خدمات، جایگزین 
خارجی ها می شود؛ سرمایه گذاری در اکسپو اگر در حوزه 
گردشگری انجام شود، خروج ارز از کشور را کاهش می دهد؛ 
ممکن است تولیداتی را برای ما ایجاد کند که امکان صادرات 
آن را داشته باشیم. پس از اکسپو قاعدتاً اتفاق مثبتی خواهد 
افتاد ولی اینکه بگوییم یک عدد مشخص را در یک محل 
مشخص شاهد خواهیم بود، لزوماً این اتفاق تنها هدف 

برگزاری نمایشگاه اکسپو نیست.
 

برای برگزاری بهتر کیش  اکسپو چه برنامه ای دارید؟

در دو حوزه می شود در اکسپو کار کرد؛ یکی اینکه سازمان 
مناطق آزاد حمایت کند برای اینکه این نمایشگاه پرشور برگزار 
شود، از این جهت که در فصول کم رونق و رکود گردشگری، 
ما گردشگر را در کلاس بازرگانی و تجاری وارد جزیره کنیم و 
کسب و کارهای جزیره از جمله بازارها، هتل ها، تفریحات 
دریایی و... از این طریق رونق بگیرد. یک بعد دیگر آن است 
که نمایشگاه که در ابعاد ملی و بین المللی برگزار خواهد شد، 

سرریزی برای جزیره کیش داشته باشد.
 

شباهت ها و تفاوت هایی که اکسپوی کیش با اکسپوهای 

داخلی و خارجی مانند اکسپوی تهران یا دبی دارد، چیست؟

شباهت آن در موضوع فعالیت است، ولی تفاوت آن این 
است که ما در فضای متمرکزتری می توانیم گردشگر را در 
این حوزه بیاوریم. بازدیدکننده نمایشگاه از فعالیت روزمره 
غ می شود و در جزیره مشغول می شود  در شهر خودش، فار
و با تمرکز بیشتری کار را پیگیری می کند. معمولاً توافقات 
کیش  جزیره  در  مشابه  نمایشگاه های  در  مثمرثمرتری 
بسته می شود. دلیل اینکه برگزاری نمایشگاه در کیش برای 
بسیاری از هلدینگ های بزرگ جذاب است، همین است. 
علاوه بر این در نمایشگاه تهران، رده حاکمیتی با توجه به 
ابعاد وظیفه ای که بر عهده دارد، شاید نتواند از نمایشگاه 
به طــور مستقیم حمایت کند. کــاری که سعی می کنیم 
برای نمایشگاه هایی که خاص هست و هم راستایی آن با 
سازمان مناطق آزاد را تشخیص می دهیم، امکان آن را با 

دعوت نامه های مستقیم فراهم کنیم.
 

 حمایت شما از نمایشگاه اکسپو دقیقاً از چه نوع است؟

اینکه اعتبار نمایشگاه را با دعوت نامه سازمان دولتی تأمین 
کنیم؛ اینکه فرصت مواجهه کسب وکارهای جزیره را در بستر 
سازمان مناطق آزاد با غرفه دارها و شرکت کنندگان فراهم 
کنیم. اینکه ما فرصت های اقتصادی جزیره را ارائه دهیم و 
زمینه همکاری طرفین را فراهم کنیم. اینکه برای تأمین مالی 
و اضافه شدن رده هایی که لازم است در پروژه همکاری کنند، 
پیگیری کنیم. اینها حمایت است که به سرمایه گذار اطمینان 

می دهد تا آخر پروژه رها نخواهد شد.

بنگاه

 
اتاق بازرگانی ایران در دوره های گذشته 
با فسادهای متعدد مالی روبه رو بود. به 
اعتقاد برخی از اعضای اتــاق بازرگانی، 
انحراف های مالی سبب شــده بــود که 
برای  محلی  خصوصی  بخش  پارلمان 
آنها  ــود.  ش طلبان  فرصت  سودجویی 
اعتقاد دارنــد که از ســال هــای گذشته 
برخی افراد به اتاق بازرگانی ایران نفوذ 
کردند تا بتوانند به منابع مالی لایتناهی 
دست پیدا کنند و بدون دردسر و مشقت 
پول های مالیاتی، درآمد از سود بنگاه ها و 
فروش بنگاه ها را به نفع جیب خودشان 
برداشت و در مسیرهای نامتعارف هزینه 
کنند. اعضای اتاق بازرگانی ایران امیدوار 
هستند که با تغییر و تحول صورت گرفته، 
 این مجموعه منابع مالی خود را در مسیر 
توسعه اقتصادی و بخصوص صادرات قرار 
دهــد. طی سال های اخیر گزارش های 
متعددی از فساد در این حــوزه منتشر 
شــده اســت و در عین حــال بــرخــی از 
مسئولان اتاق بازرگانی هر گونه فسادی 
را رد می کنند. چندی پیش دبیرکل اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
گفته بود: قضاوت درباره درآمد اتاق ایران 

ــت نیست،  از محل سه در هــزار، درس
درآمد اتاق ایران از این محل بر اساس 
سنوات گذشته مبلغی منطقی و معقول 
بوده و میانگین 5ساله )1400-1395( آن 

1۶0 میلیارد تومان است.
بــودجــه اتــاق بــازرگــانــی در حــال حاضر 
از حــق عضویت ســالانــه اعــضــا، تمدید 
ــارت بــازرگــانــی، سهم چهار در  سالانه ک
ــزار ســود سالانه اعضا و سهم سه در  ه
ــان کــارت بازرگانی  ــدگ هــزار درآمـــد دارن
اصلی  بخش  بنابراین  می شود.  تأمین 
درآمدهای اتاق بازرگانی از سهم این نهاد 
از سود و درآمد صنایع و دارندگان کارت 
بازرگانی به دست می آید. این منابع بر 
اساس قانون »نحوه تأمین هزینه های 
اتاق بازرگانی« مصوب 1372 و باهدف 
کمک به عملکرد شرکت های تولیدی 
و صادراتی، از درآمدهای آنها کسر و به 
این  بازرگانی اختصاص می یابد.  اتــاق 
منابع قرار بود ابتدا به خزانه دولت واریز 
شود و سپس به اتاق بازرگانی اختصاص 
پیدا کند، اما از سال 1377 بدون نظارت 
دولــت و به طور مستقیم و غیرشفاف 
به اتاق بازرگانی اختصاص یافته است 
و در حــال حاضر نظارتی بر آن صورت 
نمی گیرد. قانون در ابتدا برای شفافیت 
بودجه اتاق بازرگانی و نظارت بر عملکرد 
این اتاق، راهکارهایی همچون »شورای 

عالی نظارت بر اتاق بازرگانی«، »گردش 
خزانه بخشی از بودجه اتــاق« و »ارائــه 
گزارش تفریغ بودجه به هیأت نمایندگان 
اتــاق« را در نظر گرفته بود، اما به مرور 
تأمل برانگیز  اصلاحیه های  با  و  ــان  زم
ــای نظارتی  بر قوانین، تمامی این راه ه

مسدود شده اند.

ج از عقل و منطق خار
مجیدرضا حریری،  رئیس اتاق مشترک 
ایران و چین درباره موضوع پول هایی که 
در قالب سه در هزار و چهار در هزار به 
حساب اتاق بازرگانی ایران واریز می شود، 
 به خبرنگار »ایران« گفت: هر چقدر که 
درآمــد مشمول مالیات داشته باشید و 
اداره دارایی آن را تشخیص داده باشد، 
سه در هزار آن به حساب اتاق بازرگانی 
ایــران واریــز می شود. این امر به خودی 
ــزرگ و نه وحشتناکی  خــود نه اتفاق ب
است. همچنین در برنامه پنجم توسعه 
تصویب شــد کــه یــک در هـــزار فــروش 
بازرگانی  اتــاق  حساب  به  باید  بنگاه ها 
ایران واریز شود. اما اتفاق اصلی که در 
از  ج  ــار خ و  افتاد  توسعه  ششم  برنامه 
عقل و منطق است، واریز چهار در هزار 
سود بنگاه ها به حساب اتاق است. چهار 
در هزار سود، درآمد اتاق بازرگانی نیست 
و نباید جزو درآمدهای خود ببرد و آن را 

هزینه کند. دولت، اتاق بازرگانی را مأمور 
کرده است که چهار درهزار که ناشی از 
سود بنگاه ها است را از فعال اقتصادی 

بگیرد و به خرج های مشخص برساند.
ج  پول ها در مسیر بیهوده خر

می شد
او افزود: اتفاقی که طی سال های اخیر 
خ داده، این است که اتاق بازرگانی آن  ر
پولی را که می گرفت، جزو درآمدهای 
خود می آورد و آن را در مسیر بیهوده مثل 
ساختمان سازی و... خرج می کرد. حال 
قرار است این روند اصلاح شود. بدین 
جهت باید محل هزینه کرد چهار در هزار 
مشخص شــود. در این موضوع دو نظر 
وجود دارد،  یک آنکه اصلاً لازم است که 
چنین پولی گرفته شود؟ دوم اینکه اگر 
قرار است پول یاد شده دریافت شود،  در 
چه بخش هایی هزینه شود و همچنین 
مکانیزم نظارتی برای دریافت و هزینه 

کرد این پول چگونه است؟

نقش افراد سودجو در اتاق 
بازرگانی کمرنگ شده است

ــاق بازرگانی مشترک ایــران و   رئیس ات
ــا تــعــامــل و  ــم ب ــدواری ــی چــیــن گــفــت: ام
ــران  تغییراتی کــه در اتـــاق بــازرگــانــی ای
ایجاد شده )برگزاری مجدد انتخابات 
ریاست اتاق بازرگانی ایران که منجر به 

در بحث رقابت های جدید شکل گرفته 
بین کریدورها، مسأله کلیدی این است 
تنها یک  که داشتن مزیت لجستیکی 
ــت اســـت و بــخــش اصلی  ــاب بــعــد از رق
رقابت، ابتکارعمل ها، اراده سیاسی و 
مشارکت اقتصادی برای ایجاد پیوند بین 

کشورهای منطقه است. 
بعد از جنگ روسیه و اوکراین و افزایش 
ناامنی در منطقه با یورش اسرائیل به 
غزه و افزایش مخاطرات حمل و نقل 
خ، ایجاد مسیرهای  بویژه در دریای سر
جدید ترانزیتی برای حمل و نقل امن 
بیشتر از گذشته در کشورهای منطقه 

مورد توجه قرار گرفته است. 
در منطقه ما سه کریدور مهم ارتباطی 
بین کشورها که فقط محدود به عبور کالا 
نیست، در آینده نقش برجسته ای را در 
افزایش قدرت رقابت سیاسی، اقتصادی 

و امنیتی میان کشورها بازی می کند.
این سه کریدور شامل کریدور شمال-

جنوب است که روسیه، ایران و هند آن 
را به عنوان راهی با مزیت های اقتصادی 
بــرای انتقال کالا از جنوب به شمال و 
راهی برای دور زدن تحریم های اقتصادی 
غــرب علیه روسیه پیشنهاد کرده اند. 
هند-خاورمیانه- کریدور  دیگر،  مسیر 

اروپا است که مورد توافق امریکا و هند 
در اجلاس سران گروه 20 در سال 2023 

است.
در نهایت، باید به پروژه راه توسعه عراق-

ــاره کــرد که در ماه های  ترکیه-اروپا اش
گذشته کشور عــراق بارها بر ایجاد آن 
تأکید کرده است. اخیراً و در مراسمی با 

حضور رئیس جمهور ترکیه و نخست وزیر 
ــراق، تفاهمنامه چهارجانبه عــراق،  ع
ترکیه، قطر و امــارات برای همکاری در 
پروژه جاده توسعه امضا شد. بر اساس 
بیانیه رسمی دفتر نخست وزیر عراق، 
این تفاهمنامه با هدف همکاری مشترک 
در پروژه راهبردی جاده توسعه تنظیم 

شده است.
کریدورهای ترانزیتی یکی از ابزارهای مهم 
در ایجاد ثبات اقتصادی و سیاسی در 
منطقه هستند از این رو کشورها تلاش 
می کنند در توسعه کریدورها به اهداف 
اصلی آن عــلاوه بر حمل و نقل دست 

پیدا کنند.
با توجه به تلاش ها بــرای شکل گیری 
کریدورهای جدید در منطقه، حفظ و 
شمال-جنوب  کریدور  رقابت  تقویت 
ــران با کریدورهای جدید  عبوری از ای
و اینکه آیا مسیر ترانزیتی راه توسعه یا 
مسیرهای دیگر می توانند رقیب کریدور 

شمال-جنوب باشند، مطرح می شود.
فرصت های  و  چالش ها  درخــصــوص 
مسیرهای ترانزیتی منطقه ای برای ایران، 
ــوری، کــارشــنــاس صنعت  حمیدرضا فـ
حمل و نقل در گفت و گو با »ایــران« دو 
نگاه کلان و خرد را در توسعه و رقابت 
ایجاد کریدورهای در منطقه مطرح کرد 
و گفت: وقتی کریدورهای رقیب ایران را 
بررسی می کنیم باید از دو منظر کلان و 
خرد موضوع را نگاه کنیم. در نگاه خرد، 
دو کریدور شمال-جنوب ایران و کریدور 
ــراق، رقــیــب یکدیگر  جــاده-تــوســعــه عـ
محسوب می شوند. اما در نگاه کلان، 
مشاهده می شود که کریدور آیمِک که 
حاصل توافق برخی از قدرت های جهانی 
در سال 2023 برای اتصال هند به اروپا از 
طریق امارات متحده عربی، عربستان، 

اردن و رژیم صهیونیستی است، رقیب 
کریدورهای شمال به جنوب عبوری از 

ایران و عراق محسوب می شود.
وی جهت توضیح این موضوع به این 
نکته اشاره داشت: »با توجه به تحولات 
بین المللی در ســال هــای اخیر، دیگر 
به کریدورها صرفاً به عنوان یک مسیر 
از  انتخاب  که  نمی شود  نگاه  ترانزینی 
بین آنها بخواهد براساس مزیت های 
هر  و  باشد  حمل ونقلی  و  لجستیکی 
کــریــدوری که صرفاً ارزان تـــر و سریع تر 
و امن تر بــود، در اولویت انتخاب قرار 
گیرد؛ بلکه مشاهده می شود کریدورها 
تبدیل به ابــزار و وسیله ای بــرای ایجاد 
حتی  و  اقتصادی  پیوندهای  و  اتصال 
سیاسی بین کشورها شــده انــد. نــزاع 
کریدوری شکل گرفته در منطقه نشان 
می دهد که کریدورها دارنــد به رسالت 
زیرساخت  ایــجــاد  یعنی  تاریخی خــود 
لازم برای یک هدف بسیار بزرگ یعنی 
شکل دهی نظم های اقتصادی منطقه ای 

و بین المللی باز می گردند.«
به گفته کارشناس صنعت حمل و نقل، 
در این رقابت کریدوری برای ایجاد اتصال 
به اروپا، نقش هند به عنوان یک قدرت 
بر  بالغ  جمعیتی  با  و  جهانی  نوظهور 
1.4 میلیارد نفر بسیار برجسته و تعیین 
کننده است. در حال حاضر دو مسیر 
ــا وجــود دارد:  بــرای اتصال هند به اروپ
آیــمِــک و کــریــدور شــمــال-جــنــوب. هر 
مسیری که بتواند تمایل هند را بیشتر 
به خود جلب کند، شانس بیشتری برای 

عملیاتی شدن خواهد داشت.
ــاره به اینکه با توجه به عدم  وی با اش
قطعیت های ناشی از تحولات منطقه، 
ــک و هـــم در  ــم ــلاً هـــم در آی ــع هــنــد ف
ــراز تمایل به  کریدور شمال-جنوب اب

سرمایه گذاری و نقش آفرینی می کند، 
افــزود: شواهد نشان می دهد در حال 
حاضر، انتخاب اصلی هند، آیمک است 
و نه کریدور شمال-جنوب ایران. با این 
حال می توان انتظار داشت در صورتی 
که برنده جنگ در سرزمین های اشغالی، 
هندی ها  انگیزه  باشند،  فلسطینی ها 
برای سرمایه گذاری بیشتر روی کریدور 
جاده-توسعه  یا  ایـــران  شمال-جنوب 
عراق بیشتر شود. اما آنچه مسلم است، 
مادامی که درمنطقه رقیبی جدی به نام 
آیمِک وجــود دارد، نباید رقابت اصلی 
کریدورها را بین ایــران و عراق دید. در 
واقع در این دیدگاه کلان، کریدورهای 
شمال-جنوب و جاده-توسعه را تا حدود 
زیادی می توان شریک یکدیگر در رقابت 

با آیمک در نظر گرفت.
فــوری بر این موضوع تأکید کرد که در 
گرفته  شکل  جدید  رقابت های  بحث 
بین کریدورها، یک مسأله کلیدی این 
است که »داشتن مزیت لجستیکی تنها 
یک بعد از رقابت است و بخش اصلی 
رقابت، ابتکارعمل ها و اراده سیاسی و 
مشارکت اقتصادی برای ایجاد پیوند بین 

کشورهای منطقه است.
بتواند  که  عملی  ابتکار  حقیقت،  در 
ــای منطقه جــذابــیــت  ــوره ــش ــرای ک ــ ب
ایجاد  بیشتری  سیاسی  و  اقــتــصــادی 
کمتری  ریسک  ــال،  ح عین  در  و  کند 
در شکل گیری مشارکت داشته باشد، 
تعیین کننده ترین عامل در موفقیت 
یک کــریــدور اســت. مزیت لجستیکی 
شرط لازم است )که با سرمایه گذاری 
بدست  کمتر  نسبت  بــه  زیرساختی 
ــه بدست  ــرط کــافــی )ک ــا ش ــد( ام ــی آی م
ــر و  ــ ــوارت ــ ــار دش ــی ــس ب ــر  ــ ام آوردن آن 
پرهزینه تری است( از طریق پیاده سازی 

چرا چهار در هزار به اتاق بازرگانی واریز می شود؟

 ضرورت ساماندهی میراث انحراف 
در پارلمان بخش خصوصی

برکناری حسین سلاح ورزی شد( است و 
همچنین با خرد جمعی بخش خصوصی 
و مرتبط دولتی فرمول مناسبی که منجر 
به حذف پرداخت این پول شود یا نحوه 
ــرد شــفــاف شـــود، پــیــدا کنیم. هزینه ک
غ از  معتقدم کــه بــدون دغــدغــه و فــار
جنجال های سیاسی می توان این مشکل 
را حل و راهکارهای مناسب ارائــه کرد. 
همه پذیرفتند که باید به سمت عقلانیت 
و خوشبختانه  و شفافیت حرکت کرد 
افرادی که به دنبال سودجویی و انحراف 
منابع مالی اتاق ایران بودند، نقش شان 
در اتاق بازرگانی از بین رفته و یا بسیار 

کمرنگ شده است.

منتظر مجلس جدید هستیم
حریری اذعــان داشــت: منتظر هستیم 
تا مجلس شورای اسلامی جدید شکل 
بگیرد و همه این موارد در قالب اصلاح 
قانون اتاق بازرگانی ایــران مورد بررسی 
فعلی  رئــیــس  متأسفانه  ــرد.  ــی گ قـــرار 
شــورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون 
اسلامی که در دوره جدید هم رأی نیاورد، 
اجــازه نمی داد تغییرات در قانون اتاق 
بازرگانی رخ دهد. بدین جهت امیدواریم 
اصلاح  و  بهبود  شاهد  جدید  دوره  در 
با تعامل  بازرگانی باشیم.  اتــاق  قانون 
اقتصادی  کمیسیون  جدید  اعضای  با 
مجلس می توان قانون اتاق را روزآمد کرد 

و مانع بروز و ظهور فساد شد.

چهاردر هزار در مسیر صادرات 
اتاق بازرگانی

 رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین 
گفت: اتــاق هــای بازرگانی باید بتوانند 
خود را با هزینه های بسیار کمتر مدیریت 
کنند و نیازی به گرفتن پول های سه در 
هزار،  یک در هزار و چهار در هزار نداشته 
باشند. اما اگر اکثر اعضای اتاق بازرگانی 
نظرشان این است که پول چهاردر هزار 
ــرای هزینه کــرد آن  ــود، باید ب گرفته ش
ــواس برنامه ریزی کرد  بخوبی و با وس
ــار انــحــراف و سودجویی  کــه مــبــادا دچ
ــورت دریافت  ــود. معتقدم که در ص ش
پول یاد شده بایستی این بودجه صرف 
توسعه صــادرات شود. یعنی نقش بین 
چنین  بواسطه  بازرگانی  ــاق  ات المللی 
پول هایی پررنگ شود. مهم ترین وظیفه 
ــاق بازرگانی تجارت خارجی اســت و  ات
توسعه  هــم  کــشــور  معضل  مهم ترین 
صــادرات است. باید بتوانیم در چنین 
مسیری پول چهاردر هزار را هزینه کنیم. 
افراد  و  سیستم  با  اتفاقی  چنین  قطعاً 

سالم شدنی است.

 مخالفان شفافیت روبه روی 
شورای عالی نظارت

او در پاسخ به این سؤال که شورای عالی 
نظارت باید بر هزینه کرد چهاردر هزار 
نظارت کند، گفت: باقی مانده گروهی 
ــاق بازرگانی ایــران  که در گذشته در ات
حاکم بودند، از شورای عالی نظارت،  ابراز 
نارضایتی می کنند. طبق قانون، این شورا 
باید بر فعالیت اتاق بازرگانی نظارت کند. 
در گذشته این شــورا وظایف نظارتی را 

بخوبی اجرا نمی کرد ولی در حال حاضر 
می بینیم که این شورا فعال شده است. 
شورای عالی نظارت طبق قانون حداقل 
سالی دو بار تشکیل جلسه می دهد ولی 
این شورا دبیرخانه ای دارد که بایستی 
و دائــم  آن دبیرخانه،  نــظــارت مستمر 
را  معضلات  و  مشکلات  باشد.  داشته 
می توان هر شش ماه یکبار در شورای 
عالی نظارت مطرح و سیاست گذاری کرد 
اما نظارت دائمی است و دبیرخانه شورای 
عالی نظارت باید به صــورت مستمر بر 
این  دنبال  ما  کند.  نظارت  فعالیت ها 
ــورای عالی  ــ ــه دبــیــرخــانــه ش هستیم ک
نظارت، نظارت خود را دائمی کند؛ البته 
دوستانی که طرفدار شفافیت نیستند، 
اتفاق به هیچ عنوان استقبال  ایــن   از 
نمی کنند و حتی ابراز نارضایتی می کنند.
بررسی صــورت هــای مالی شرکت های 
بــورســی، مــربــوط بــه انتهای ســال 1401 
نشان از آن دارد که تنها 20 شرکت فعال 
صنایع  بــویــژه  صنعتی،  بخش های  در 
پالایش، پتروشیمی و معدن، مجموعاً 
سود خالصی بالغ بر 593 هزار میلیارد 
تومان ثبت کرده اند. در کمترین حالت 
همه این شرکت ها موظفند چهار در هزار 
درآمد خود را به اتاق بازرگانی بپردازند؛ 
مبالغ  شرکت ها  ایــن  از  برخی  هرچند 
هزینه  عضویت،  حق  جمله  از  دیگری 
تمدید کارت بازرگانی و سه در هزار درآمد 
خود را نیز به این نهاد می پردازند. گفته 
می شود که سود خالص اتاق بازرگانی تنها 
از 20 شرکت صنعتی )فولاد مبارکه،  صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس، گسترش نفت و 
گاز پارسیان، صنایع مس ایران، پالایش 
نفت بندرعباس، گروه مپنا، پالایش نفت 
اصفهان، پالایش نفت تهران، شرکت 
معدنی گل گهر،  شرکت معدنی چادرملو، 
پتروشمیی پردیس، کشتیرانی جمهوری 
اسلامی،  گــروه بهمن، پتروشیمی جم 
و...( در سال 1402 بیش از 2400 میلیارد 

تومان بوده است.
برخی شرکت ها صریحاً مبلغ پرداختی 
به اتاق بازرگانی را در صورت مالی خود 
گــزارش می کنند، اما اغلب آنها بدون 
ذکر صریح، این هزینه را ذیل عناوین 
حق  »پـــرداخـــت  هــمــچــون  مختلفی 
عضویت«، »حقوق و عوارض عمومی و 
دولتی«، »هزینه های خدمات عمومی«، 
»هزینه های ثبتی و حقوقی« یا در نهایت 
»سایر هزینه ها« ثبت می کنند. به طور 
اصفهان  مبارکه  فــولاد  شرکت  ــاص  خ
در سال 1401، بابت سه و چهار در هزار 
ســود خالص ســال 1400، بیش از 47۶ 
میلیارد تومان به اتاق بازرگانی پرداخت 
کرده است. علاوه بر 20 شرکت صنعتی، 
شرکت های بورسی و غیربورسی متعدد 
بودجه  ایــن  پرداخت  مشمول  دیگری 
به اتاق بازرگانی هستند و علاوه بر این 
مــواردی همچون حق عضویت، تمدید 
کارت بازرگانی و سهم سه در هزار درآمد 
صاحبان کارت بازرگانی نیز درآمد قابل 
توجهی را برای این اتاق فراهم می کند. 
به این ترتیب برآوردهای اولیه حکایت از 
درآمد بیش از 5 هزار میلیارد تومانی اتاق 

بازرگانی برای سال 1402 دارد.

سیاسی  و  اقتصادی  ابتکارعمل های 
مستحکم بین کشورها ایجاد می شود.«

ــه موافقتنامه های  ــاره ب ــ ــا اش ــوری ب فـ
تــرانــزیــتــی ایـــران بــا کــشــورهــای دیگر، 
تأکید کرد: باید دقت داشت که ما در 
دهه های گذشته چندین موافقتنامه 
کــشــورهــای  ــا  ب تــرانــزیــتــی  بین المللی 
مختلف امضا کردیم بدون اینکه نگاه 
قالب  در  خاصی  سیاسی  و  اقتصادی 
این موافقتنامه ها منعکس شده باشد. 
در حقیقت نگاه ما در توافقات عموماً 
حمل و نقلی بوده است و عنوان کریدور 
حمل ونقل شمال-جنوب که در سال 
ــران، هند و روسیه منعقد  2000 بین ای

شد، گواه بر این مدعاست.
کارشناس صنعت حمل و نقل گفت: در 

برنامه هفتم پیشرفت، ریل گذاری لازم 
برای این تغییر نگاه کلان تا حدود خوبی 
ایجاد شده و امیدواریم دولت بتواند از 
این ظرفیت به درستی استفاده کند. 
ابتکارعمل های  در  مشخص،  به طور 
برنامه ملی گذر، می توان رویکرد افزایش 
مــشــارکــت و اســتــفــاده از مزیت های 
اقتصادی عراق برای افزایش مطلوبیت 
ــال- جــنــوب در مقابل  ــم کـــریـــدور ش
آیمک را مد نظر قرار داد. به طور کلی، 
کریدور،  بر  مبتنی  ابتکارعمل های  در 
باید تلاش شود به کشورهای همسایه 
مانند عراق و حتی الامکان به امارات و 
عربستان سعودی نیز به چشم شریک و 
مکمل مزیت های ایران برای ایجاد یک 

کمربند اقتصادی منطقه ای فکر کنیم.

 فرصت ایران برای نقش آفرینی 
در کریدورهای ترانزیتی

الزام توسعه زیرساخت ها در مسیرهای کریدوری
       سرپرست گروه حمل و نقل دفتر مطالعات زیربنایی مرکز پژوهش های 
مجلس با اشاره به برنامه ها برای پیاده سازی ابتکار عمل ایران در بحث 

کریدورها گفت: براساس احکام برنامه هفتم در فصل ترانزیت و اقتصاد 
دریامحور، مشخصاً در بند )الف( ماده )57(، ریل گذاری های نسبتاً خوبی برای 

حرکت کشور در این مسیر ایجاد شده است. هم در تشکیل ستاد ملی گذر 
)ترانزیت( با ریاست رئیس جمهور و هم در مکلف کردن این ستاد به تدوین 

برنامه ملی گذر )ترانزیت( که در آن، ضمن مشخص شدن برنامه اولویت بندی 
توسعه زیرساختی در مسیرهای کریدوری کشور، باید ابتکارعمل های کشور 

جهت ایجاد پیوندهای اقتصادی منطقه ای مشخص شود.

ـــرش بـ

عکس: اکوایران

برآوردهای اولیه 
حکایت از درآمد 

بیش از 5 هزار 
میلیارد تومانی اتاق 

بازرگانی برای سال 
1402 دارد
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